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– Ott hagytuk abba legutóbb, hogy az Ál-
lami Hangversenyzenekar készen áll az önál-
lósulásra, csak engedélyre vár, és már el is
kezdi új életét. Ennek az új életnek kulcsfigu-
rája lett volna Varga Gilbert, az együttes mû-
vészeti vezetôje és karmestere, ha...

– Ha legalább szeptember 1-jén el lehe-
tett volna kezdeni az új évadot abban az új
formában, ahogy arról már évek óta szó
van. Három éve ugyanis annak,  hogy a ze-
nekar Varga Gilberttel turnézott Svájcban,
és az együttes vezetôsége felfedezni vélte
benne azt a karmestert, aki képes úgy kar-
ban tartani a zenekart, hogy az – funkcióját
teljesítve – világszínvonalon mûködjék. Ez
nagyon nagy dolog volt, hiszen ilyen típusú
karmester kevés van. Gondolom, sokak el-
sô kérdése erre az, hogy mi van Kobayashi
mesterrel? ô alkatánál fogva nem az a diri-
gens, aki zenekart épít és mûhelymunkával
tisztogat. ô az, aki rendkívüli atmoszférate-
remtô képességével páratlan koncerteket
képes produkálni, elsôsorban nagyromanti-
kus  mûvekbôl. Arról nem is szólva, hogy
egyéb elfoglaltságai nem is teszik lehetôvé,
hogy állandóan a zenekarral legyen. A fo-
lyamatos jelenlétre, együttlélegzésre pedig
nagy szükség van. 

Éppen erre a felkérésünkre mondott
igent – nagyon nehezen! – jó egy esztende-
je Varga Gilbert. Egyik elsô mondata az
volt, hogy „akkor Budapestre kell költöz-
nöm, hiszen nemcsak a saját hangversenye-
imet kell megfelelô színvonalon elôkészíte-
nem és vezényelnem, hanem együtt kell él-
nem a zenekarral, el kell járnom az érdeké-
ben – mindezt nem lehet egy másik ország-
ból megtenni”.

Közben azonban múlt az idô, sorra mó-
dosultak a határidôk a Nemzeti Filharmó-
nia és az Állami Hangversenyzenekar át-
alakítását illetôen – ennek okai nagyon
messze vezetnek, nem is szeretnék most
ezekkel foglalkozni. Tény, hogy a legutolsó
határidô – 1997. szeptember 1. – úgy múlt
el, hogy a zenekar még mindig nem az a
független, nemzeti alapintézményként mû-
ködô együttes, amire oly régen várunk, és
természetesen nem sikerült aláírni Varga
Gilbert szerzôdését sem.  Állandó kapcso-
latban voltunk, de a hosszú hetek során én
lassan kifogytam az érvekbôl, benne pedig
egyre gyûltek a szakmai és emberi aggá-
lyok. Riasztó volt számára, hogy egy ilyen,
minden európai országban simán elintézhe-

tô ügyet Magyarországon évek alatt sem si-
kerül megoldani. Neki pedig két kisgyerek-
kel kellett volna tulajdonképpen idegen or-
szágba költöznie, hogy a munkát elvállal-
hassa. Ilyenkor hiába magyarok valakinek a
gyökerei; Varga Gilbert Londonban szüle-
tett, Svájcban nevelkedett, jelenleg Néme-
tországban él, és joggal gondolhatta,  hogy
ilyen mûködési feltételek birtokában lévô
országban még azokat a szükséges – ke-
mény és súlyos – lépéseket sem biztos,
hogy meg tudná lépni, amelyek elengedhe-
tetlenek a kitûzött cél megvalósításához.
Nemleges döntését nagy fájdalommal vet-
tük mindannyian tudomásul, de azonnal to-
vább is kellett lépni. 

– Valaki sürgette a továbblépést, vagy a
zenekar számára is szükséges volt?

– Elengedhetetlen volt éppen a zenekari
munka szempontjából. Annak idején
Ferencsik János halála után volt egy három-
éves interregnum, amikor nem volt mûvé-
szeti vezetôje az Állami Hangversenyzene-
karnak; azok a kollégák, akik akkor is itt
dolgoztak, rémálomként emlékeznek erre
az idôszakra. Egy zenekar mûvészeti veze-
tô nélkül nem sokkal több, mint egy autó
motor vagy kerék nélkül. 

Leültünk tehát a mûvészeti bizottsággal,
közalkalmazotti tanáccsal, és számbavettük
az összes lehetôséget. Rengeteg ötlet, név,
megoldási lehetôség hangzott el, míg el
nem jutottunk az egyik legegyszerûbb és
leginkább kézenfekvô megoldáshoz: min-
den formális együttmûködés nélkül is hét
hangversenyünk van ebben az évadban Ko-
csis Zoltánnal – ezeken ô vagy karmester-
ként, vagy zongoristaként mûködik közre.
Ennyi hangversenye egy együttessel egy
mûvészeti vezetônek, zeneigazgatónak is
lenni szokott – miért ne lenne lehetséges,
hogy ô, mint világhírû magyar muzsikus, a
szekerét ideköti hozzánk?

– Nem volt ennek akadálya Kocsis Zol-
tán Fesztiválzenekarbeli elkötelezettsége?

– Ez a kérdés bennünk is fölmerült. Ha-
mar kiderült, hogy nem; a sajtó nyilvános-
sága elôtt zajlott le Kocsis Zoltán és a Fesz-
tiválzenekar vezetôinek válási-szakadási
folyamata. Ennek eredményeként Kocsis
Zoltán megszûnt mûvészeti vezetônek len-
ni a Fesztiválzenekarnál. Most ô ott egy ha-
tározott idôre szóló szerzôdéssel, mint elsô
állandó vendégmûvész szerepel. Az igazán
nagy kérdés azonban az volt, hogy ô vállal-

ja-e. Félnapos gondolkodási idô után igent
mondott azzal a feltétellel, hogy maga mel-
lé Hamar Zsolt karmestert szeretné hozni.
A zenekar mûvészeti bizottsága ezt is
örömmel fogadta, hiszen Hamar Zsolt a fi-
atal karmester-generáció egyik kimagasló
tehetsége, sorra nyeri meg a nemzetközi
versenyeket, és az Állami Hangversenyze-
nekar többször és szívesen dolgozott már
együtt vele. 

– Mennyire torlódtak össze a tennivalók
az elmaradt, illetve az új szerzôdések miatt?

– Sok feladatunk van, mivel Varga
Gilbert nemcsak a zeneigazgatói posztot
nem vállalta, hanem a vele korábban meg-
állapodott nyolc koncert dirigálásától is el-
állt. Most meg kell néznünk, mi lesz ezek-
kel a hangversenyekkel, milyen karmester-,
mûsor-, esetleg szólistaváltozások lesznek
szükségesek. A nagy baj az, hogy mindez –
az aktuális szezonra vonatkozóan – szep-
tember elején történik. Nem hiszem, hogy
létezik a világon még egy állandó zenekar,
amelyik ne tudná szeptemberben, hogy az
aktuális szezonban milyen koncertjei lesz-
nek milyen mûsorokkal, illetve ne lennének
meg a bérletei. Nekünk ma, szeptember 15-
én még nincsenek meg. Nemrég vált még
csak az is bizonyossá, hogy a Nemzeti Fil-
harmónia által lekötött idôpontokból mely
hangversenyeket rendezi a Budapesti Fil-
harmóniai Közhasznú Társaság, és melyek
maradnak meg nekünk. 

– Mik azok a kellemetlen feladatok, ame-
lyeket Varga Gilbertnek kellett volna végre-
hajtania, és amelyekre nem vállalkozott a
jelenlegi magyarországi körülmények kö-
zött? Ki fogja most ezeket végrehajtani?
Kocsis Zoltán vagy Hamar Zsolt?

– Nem titok, hogy a Magyar Állami
Hangversenyzenekarban – minden szakmai
erénye mellett – akadnak  problémák. Az
egyik egyszerû, közgazdasági probléma:
létszáma több, mint amennyi ésszerû. Pilla-
natnyilag 117  fôállású tagja van, ami nem
sok a Berlini vagy a New York-i Filharmo-
nikusok esetében, de egyetlen magyar ze-
nekar mögött sincsenek akkora anyagi
erôk, mint azoknál. A létszámot tehát csök-
kenteni kell annyira, hogy az még ne gátol-
ja a magas színvonalú mûvészi munkát, de
nem is pazarló. Ez nemcsak gazdasági, ha-
nem súlyos emberi és mûvészeti szempont-
okból megoldandó probléma. Mindez nem
meglepô, a zenekar vezetôsége már egy éve

Lemondások, felmondások, felkérések...
Viharos évadkezdet az ÁHZ-nál

– rövid interjú Kovács Gézával, a zenekar ügyvezetô igazgatójával Varga Gilbert távol-
maradásáról, Kocsis Zoltán és Hamar Zsolt felkérésérôl –
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hosszasan tárgyalt errôl, és valamiféle ered-
ményre is jutott. Várva vártuk azonban azt
a zeneigazgatót, azt a mûvészeti vezetôt,
aki saját ízlését, saját felelôsségét adja a
kényszerûségbôl született döntéshez. Sze-
rettük volna elkerülni, hogy a zenekarból
választott vezetôség kényszerüljön ilyen
karcsúsításra, sôt öncsonkításra – szabály-
szerûbb és könnyebb egy minden felelôs-
séggel és jogosultsággal bíró vezetôvel. 

– Ez a vezetô lesz most Kocsis Zoltán?
– Igen, és ismerve az ô igényességét el-

sôsorban saját magával, majd a vele dolgo-
zó muzsikusokkal szemben, valószínûleg
ôt is az általunk kitûzött cél fogja vezérelni.
Minden bizonnyal csak a legmagasabb mi-
nôség lépheti  át a zenekar küszöbét, min-
den másnak kint kell maradnia. Bízunk ab-
ban, hogy ez az együttmûködés eredmé-
nyes lesz. Kocsis Zoltánról régóta tudni,
hogy jóval több egy kitûnô zongoristánál;
évek óta komponált, majd vezényelni kez-
dett – saját bôrünkön is megtapasztaltuk,
hogy karmesterként is nagyszerût produkál.
Ebben az évadban a legnagyobb kihívás
közös munkánkban tavasszal lesz, amikor ô
vezényli Schönberg Gurre Lieder–ét.  Van
tapasztalata zenekar-építésben, hiszen an-
nak idején segített létrehozni a Fesztiválze-
nekart is. Ennyi év után feltehetôen sok té-
nyezô játszott szerepet a már nyilvánosan is
vállalt konfliktusok kialakulásában – szá-
munkra azonban inkább az a fontos, hogy
személyében céltudatos, igényes muzsikus
áll a leendô nemzeti zenekar élére. 

– Várható névváltozás is a zenekar stá-
tuszváltása során?

– Nemzeti Filharmonikus Zenekarként
jelenik valószínûleg meg a jövôben. Az
„állami” már itthon is, de fôleg külföldön,
az angolszász országokban sok mindent
asszociál, csak éppen mûvészeti együttest
nem. Szakmai barátaink mér régóta névvál-
toztatást javasoltak; funkciónk szerint nem-
zeti zenekar leszünk, sôt már most is azok
vagyunk, a „filharmonikus” jelzô pedig a
legmagasabb nívót szokta jelölni. 

– Ez az évad tehát mûvészeti, mûsorpoli-
tikai szempontból tehát még messze nem
Kocsis Zoltán irányításával alakult.

– Nem, és ezért hosszasan tanácskoz-
tunk vele és Hamar Zsolttal. Megnéztük,
melyek a mozdíthatatlan programok, me-
lyeken lehet változtatni. Most is folyama-
tosan kapcsolatban vagyunk az egyébként
külföldön turnézó Kocsis Zoltánnal. Ami-
kor hazaérkezik, véglegesítjük ezt az idei,
egyelôre keverékprogramot. Különösen
azokat a hangversenyeket érintik ezek a
változások, amelyeket az eredeti terv sze-
rint Varga Gilbert  vezényelt volna. Több
koncertet le is kell mondanunk. Még az
sem teljesen világos, hogy a budapesti és
vidéki filharmóniai kht.-irodák mikor, mi-
ket kérnek tôlünk. Ez tehát minden ízében
átmeneti évad lesz.

– Megütötte a fülemet, hogy a Varga
Gilbert által lemondott programok szólista-
változásokat is eredményezhetnek. Miért?

– Részben ô hozott volna magával né-

hány szólistát is; másfelôl speciális mûso-
rokat tûzött saját estjeire, amelyeket a he-
lyette beálló karmester nem biztos, hogy re-
pertoáron tart. Decemberben szólalt volna
meg Britten kürtre és tenorhangra írt szere-
nádja, Varga Gilbert egyik kedvenc darab-
ja. Elképzelhetô azonban, hogy  ebben az
idôpontban Fischer Ádám vezényel majd,
aki esetleg inkább Haydnt, Mozartot vagy
Mahlert akar játszani.  

– A beszélgetés elején felmerült
Kobayashi neve, akinek valami elképesztô
méretû és érzelmi hôfokú rajongótábora
van Magyarországon. Ebbôl tisztes törzs-
közönség alakult, amelynek hûsége, oda-
adása az utóbbi években csak a Vásáry ál-
tal vezényelt Rádiózenekari Beethoven-
koncertekhez mérhetô. Jut még számára
hely a zenekar élén?

– Reményeink szerint mindenképpen;
azt szeretnénk, ha ugyanannyi hangverse-
nye lenn Magyarországon, mint eddig. ô
az a karmester, akinek elég csak a fényké-
pét kitenni ide a Vörösmarty téri jegyiroda
ablakába, és három napon belül minden
jegy elkel. Szeretnénk, ha ô továbbra is
idôt tudna szakítani a zenekar számára,
amelynek – saját bevallása szerint – min-
dent köszönhet. 

– Ön szerint sok irigye lehet mostanában
a Magyar Állami Hangversenyzenekar ügy-
vezetô igazgatójának?

– Nem tudom, de mindenkit lebeszélek
arról, hogy most engem-minket irigyeljen.

Tóth Anna




